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درمکتب امام

باید مجلس قاطع باشد

نگاه

باید مجلس، یک مجلسی باشد که با قاطعیت عمل کند. و دولت اگر بخواهد 

یک قدمی کنار بگذارد، با قاطعیت بخواهند آن را و ردش کنند. 

صحیفه امام؛ ج۱۳؛ ص۴۸ | جماران؛ ۲۹تیر۱۳۵۹

اخبار کوتاه

سوغات سعودی
 یا تیر و ترکشی برای یمنی ها!

سمیرا خطیب زاده
هنوز هم صدای ناله های آن کودک یمنی در گوشــمان زمزمه می شود 
و ضجه های مادرش که جسم بی جان و خون آلود فرزند را از زیر آوار بیرون 
می کشــد کابوس شب های ما شــده است. این سؤال مدام در ذهن ما تکرار 

می شود که آیا آن کودک یمنی نفس می کشد؟!
در این جنگ نابرابر و ظالمانه چه بسیار کودکانی که در آغوش مادر به 
خواب ابدی فرو رفتند و چه مادرانی که در راه دفاع از آرمان ها، دفاع از خانه 

و کاشانه خود جان دادند!
398 کودک و 214 زن آمار کشتگان این واقعه دردآور است.

اما آتش این جنگ را چه کســی شعله ور ساخته و بر علیه مردم مظلوم 
یمن برپا ساخته است؟

پاسخ روشن است. عربستان سعودی. آنان که در این جنگ روی هر چه 
نامردی و ناجوانمردی را ســپید کرده اند. سعودی هایی که جیبشان پر است 
از دلارهای آمریکایی و این روزها نفت خامشان را با ذوق زدگی هرچه تمام تر 
با سلاح های رنگ و وارنگ آمریکایی ها معاوضه می کنند. سلاح هایی که خانه 

و کاشانه مسلمانان مظلوم یمنی را بر سرشان آوار می کند.
اما به راستی وظیفه مسلمانان در برابر این ملت مظلوم و بی دفاع چیست؟! 
چگونه می توان از آنان حمایت کرد و به مســلمان بودن خود افتخار نمود؟ 
آنچنان کــه مقام معظم رهبری نیز در دیدار اخیــر خود با اعضای مجمع 
جهانی اهل بیت)ع( فرمودند: »ما از همه مظلومان دفاع می کنیم... ما برای 
مردم مظلوم بحرین، برای مردم مظلوم یمن غصه می خوریم، برایشــان دعا 
می کنیم، هر کمکی بتوانیم بهشان می کنیم. امروز حقیقتاً مردم یمن و ملت 
یمن، مظلومند؛ یک کشور را دارند ویران می کنند به خاطر اهداف استکباری 
و سیاسی، همراه با حماقت؛ هدف های سیاسی را جور دیگر هم می شد دنبال 
کنند، اینها دارند این اهداف سیاســی را با حماقت دنبال می کنند. برای ما 
حوادث یمن دردناک است... اینها را بایستی دنیای اسلام با بیداری و بصیرت 

علاج بکند.«!
ملت مسلمان ایران هم به تبعیت از رهبر و مولایشان در دفاع از مظلوم 
خط قرمز نمی شناسند و در این راه تمامی مستکبرانی  که عربستان سعودی 
را به جنگ نیابتی با ملت یمن تشویق و تغذیه می نمایند به مبارزه می طلبد.

اما این مبارزه ابعاد متفاوت و متنوعی دارد. گاه با راهپیمایی اعلام انزجار 
از آمریکا و اسرائیل و ایادیشان در منطقه بروز و ظهور می یابد و گاه در عرصه 

اقتصادی جلوه گر می شود.
این روزها میدان وسیع و باشکوه حج، خود آزمونی بزرگ برای حاجیان 
ایرانی اســت. حاجیانی که با تحریم کالاهای سعودی، در عمل همبستگی 
خود را با مظلومان یمنی اثبات نمایند. چه نیکوســت که حاجیان ایرانی با 
یک حرکت دســته جمعی و هوشــمندانه از خرید کالاهای سعودی دست 
شسته و با لبیک گویی به ندای ولی امر مسلمین جهان در دفاع از مظلومان 

یمنی سنگ تمام بگذارند.
اینجاســت که می توان ادعا کرد حج حاجیان به تمام معنا مورد قبول 

درگاه خداوند است.
باورش ســخت است ولی این موضوع واقعیت دارد که بخش اعظمی از 

گرمی بازارهای مکه و مدینه از خرید زائران ایرانی است!!
کافی اســت خود زائر خانه خدا باشی و به هنگام بازگشت در فرودگاه و 
زمان تحویل بار، شاهد چمدان های مملو از اجناس زائران همسفر خود باشی، 
مگر نه این است که حاجی واقعی در بازگشت از سفر معنوی حج باید دستی 

پر از معنویت داشته باشد و تهی از مال دنیا؟
جای تأســف اســت که گاه زائران ما آن قدر در ظواهر دســت و پا گیر 
مادی و دنیایی زمانه غرق می شوند که معنوی ترین سفر زندگی و زیباترین 
سفر طریق حق مملو از رنگ و بوی غیرالهی می گردد و چه زیبا رهبر معظم 
انقــلاب در بیانات اخیر خویش در دیدار با کارگزاران حج یکی از آفت ها را 
ســرگرمی زائران به زرق و برق های مادی و منحرف شــدن از جاذبه عظیم 
معنوی خانه خدا و اماکن شریف و متبرکه مکه و مدینه دانستند و فرمودند: 
»خیلی بی سعادتی می خواهد که کسانی این را رها کنند بروند در بازار، در این 
دکان، در آن دکان. حالا فرمودند که جلوی بازارگردی را گرفته اند، ]اما[ خب 
گزارش هایی که به من می رسد، این است که متأسفانه نه، بعضی از حجاج ما 
باز گرفتار این بیچارگی هستند: برو در این بازار پهلوی این دکان دار، پهلوی 
آن کاسب زن. یک جور، مرد یک جور یک جنس بنجلی را به دو برابر قیمت 
بخر، سوار هواپیما کن بردار بیاور تهران یا فلان شهر دیگر؛ ]این[ غلط است؛ 
خیلی غلط است. مردم ما باید این را توجه کنند که کار غلطی است. خرید 
را همه جا می شود کرد، بازار را همه جا می شود رفت، جنس را همه جا می شود 
خرید، پول را این جوری همه جا می شــود دور ریخت، این پول دور ریختن 
اســت دیگر؛ همه جا می شود پول را انسان دور بریزد برو سراغ آن کاری که 
جاهای دیگر نمی شود کرد و آنجا می شود کرد؛ آن، نگاه کردن به کعبه است؛ 
آن، نماز گزاردن در مسجدالحرام است؛ آن، بوسیدن جای پای پیغمبر است. 
پیغمبر اکرم در این شهر راه رفته است، حرف زده است، این فضا پر از امواج 
صدای نبی مکرم اســلام است؛ حیف نیست انسان در این فضا تنفس نکند! 
این دیگر کجای دنیا پیدا می شــود؟ اینها را حجاج ما قدر بدانند، والا بازار 
رفتن و گردش کردن و مانند اینها که خب همه جای دنیا می شود این کارها 
را انجام داد: در تهران هم می شــود انجام داد، در اصفهان هم می شود انجام 
داد، در تبریز هم می شود انجام داد، در مشهد هم  ]می شود[! همه جای دنیا 
می شود این کارها را انجام داد. برو سراغ آن کاری که در این جاها نمی شود 

انجام داد و مخصوص حج است؛ اینها توصیه های ما است.«
اما امروز دیگر این خرید و پولی که توسط زائران ما هزینه می شود تیر 
و ترکش و خمپاره هایی را می ســازد که خانه های مردم یمن را بر  سرشان 

خراب خواهد کرد!!
آری در ایــن میان وظیفــه فرهیختگان، علمــاء و بخصوص روحانیت 
کاروان ها بسیار سنگین است. جهت دادن به افکار عمومی و تقویت باورهای 
دینی زائران و غنی سازی و پربار نمودن این سفر بی شک از مهم ترین وظایف 

دست اندرکاران و مسئولین امر است.
کوتاه سخن اینکه:

باید در جهت برپایی حجی واقعی، با معرفت کامل اقدام نمود. خود حاجی 
شد و دیگران را نیز به حجی واقعی رساند. باید...

رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با 
همتای ژاپنی خود با اشاره به ایجاد زمینه های 
گسترش همکاری ها و روابط براساس منافع 
متقابل دو کشور در ایران پس از تحریم گفت: 
دیدگاه مثبتی از توسعه روابط با این کشور در 

بین مردم و مسئولان ایرانی وجود دارد.
بــه گزارش خانه ملت، علی لاریجانی که برای 
شرکت در اجلاس رؤســای مجلس عضو اتحادیه 
بین المجالس جهان در نیویورک به سر می برد در 
دیدار با همتای ژاپنی خود از ژاپن به عنوان کشور 
دوست مردم ایران یاد کرد و گفت: دیدگاه مثبتی از 
توسعه روابط با این کشور در بین مردم و مسئولان 

ایرانی وجود دارد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه این 
مطلــب افــزود: ایــران و ژاپن از رابطــه عمیق و 
تاریخی در زمینه های مختلف سیاســی، اقتصادی 
و فرهنگی به عنوان پشتوانه همکاری ها و تعاملات 
خود برخوردارند و باید از همه ظرفیت ها در مسیر 

ارتقای مناسبات بهره برد.
وی همچنیــن تصریح کــرد: در ایران پس از 
تحریم، زمینه های گســترش همکاری ها و روابط 

در حاشیه اجلاس رؤسای مجالس جهان صورت گرفت

دیدار لاریجانی با رئیس مجلس ژاپن

براســاس منافع متقابــل در حوزه های اقتصادی، 
تجاری، صنعتی، نفت، صنایع پزشکی، پتروشیمی 
و ســرمایه گذاری بیش از پیش فراهم شده است 
و ژاپن می تواند از این فرصت به نحو شایســته ای 

استفاده کند.
رییس قوه مقننه کشورمان با اشاره به تصویب 

موافقت نامه استرداد مجرمان میان دو کشور افزود: 
امیدواریم زمینه های تحقق این موافقتنامه هرچه 

زود تر فراهم شود.
آغاز دور جدید از روابط و مناسبات

 بین ایران و ژاپن
رئیــس مجلس ژاپن هم در این دیدار از ایران 

به عنوان کشور مهم و برخوردار از تمدن و فرهنگ 
کهن یاد کرد و گفت: ایران و ژاپن روابط حســنه 
ســنتی را در طول ســال های متمادی گذشــته 
تجربــه کرده اند و با توجه به ظرفیت های موجود، 
همکاری ها و مناسبات دو کشــور در زمینه های 

مختلف باید هر چه بیشتر توسعه یابد.

تاداموری اوشیما با اشاره به برخی زمینه های 
همکاری و تعاملات مشترک میان دو کشور افزود: 
ژاپن اکنون آمادگی دارد دوره جدیدی را در روابط 
و مناسبات سیاسی، پارلمانی، اقتصادی، تجاری و 

فرهنگی با جمهوری اسلامی ایران آغاز کند.
وی ادامه داد: ژاپن از توافق هسته ای اخیر ایران 
و گروه 1+5 خرســند و امیدوار اســت بسته های 
اجرایــی آن در همه طرف ها هر چه زودتر فراهم 

شود.
رییس مجلس ژاپن تصریــح کرد: ژاپن خود 
قربانی ســلاح هسته ای اســت و با درک شرایط 
دشوار منطقه خاورمیانه آماده همکاری با جمهوری 
اسلامی ایران برای گسترش ثبات و صلح منطقه ای 

و بین المللی است.

علی شکوری راد عضو حزب منحله مشارکت 
بــه دلیل اصرار بر تخلفــات قبلی و اقدامات 

فتنه گرانه، بازداشت شد.
مرجع قضایی علت بازداشت شکوری راد را اصرار 
بر تخلفات قبلی و اقدامات فتنه گرانه اعلام کرده است.

گفتنی اســت شــکوری راد عضو حــزب منحله 
مشارکت، نماینده مجلس ششم و یکی از متحصنین 
آن دوره مجلس و حامی یکی از سران فتنه در حوادث 

سال 88 است.
وی به اتهام مسائل امنیتی در 20 مهرماه 1389 

بازداشت شده بود.
فتنه برای ما تعریف نشده است!

 علی شــکوری راد دبیر کل حزب مشارکت - 2 
موسوم به اتحاد ملت ایران در نشست خبری با بیان 
اینکه فتنه 88 برای ما تعریف نشــده اســت بدون 
هیچ گونه اشاره ای به عملکرد خود و اعضای این تشکل 
در ســالیان گذشته مدعی شد: خود را پاسدار ارکان 

جمهوری اسلامی می دانیم !

به گزارش فارس شــکوری راد در این نشســت 
خبری گفت: اظهارنظرها در مورد حوادث ســال 88 
مربوط به آن دوره اســت و ما کسی را وادار نکرده ایم 
و نــه می خواهیم که موضع خــود را بیان کند. ما به 
این تقسیم بندی که شما گفتید توجه ای نداشته ایم!

وی بدون اشاره به فتنه گری خود و دوستانش در سال 
88 اظهار داشــت:  اگر بخواهیم سال 88 را تقسیم بندی 
کنیم نقطه عطف آن را می توانیم 22 خرداد سال 92 مثال 
بزنیم. چرا که ماجراهای قبل و بعد تفاوت دارد و ما براساس 

این نقطه عطف تحلیل ها را ابراز می داریم.
دبیر کل حزب مشارکت 2 موسوم به اتحاد ملت 
ایران همچنین گفت: ادامه مباحثی چون )فتنه سال 
88( فقط کش دادن حوادث تلخ گذشــته اســت و 
متاسفیم حبس و حصر مثل استخوان لای زخم باقی 

مانده و اجازه نمی دهد این زخم التیام یابد.
شکوری راد خطاب به خبرنگاری که از وی درباره 
مواضع این تشکل درباره فتنه 88 پرسید اظهار داشت:  
ما از واژه ای که شــما به کار می برید)فتنه( دریافت 

و تعریف روشــنی نداریم و در متون ما فتنه تعریف 
نشده است.

وی همچنین گفت:  رویکرد حزب ما رویکرد آینده 
است بنابراین حزب اتحاد در سال 88 وجود نداشته 

که الان بخواهیم موضعی اتخاذ کنیم.
شکوری راد بدون پاسخگویی به مواضع و اقدامات 
غیرقانونی و ساختارشــکنانه دوستان خود از جمله 
اعضای حزب منحله مشــارکت که بیشتر آنها امروز 
در تشکل تازه تاسیس عضو شده اند اظهار داشت: ما 
حزبی هســتیم که بنای خود را بر قانون گذاشتیم و 
هرچیزی که قانونی باشد بر آن تمکین می کنیم. ما نه 
تنها نظام جمهوری اسلامی را پاسداری می کنیم بلکه 

خود را پاسدار ارکان این نظام نیز می دانیم.
چرا اتحاد ملت ایران 

همان مشارکت - ۲ است؟!
گفتنی اســت اکثریت اعضای حزب موســوم به 
اتحاد ملــت ایران پیش از این عضــو حزب منحله 
مشارکت بوده اند که این حزب نقش بسزایی در فتنه 

88 داشته است. 
نگاهی به لیست هیئت موسس حزب اتحاد ملت 
ایران نشان از حضور پررنگ مشارکتی ها در آن دارد.
محمد آقایی،  حسین خلیلی اردکانی،  علی محمد 
مظفری،  رؤیا بلوری،  پیروزی و سیدحسن موسوی نژاد 

از جمله مشارکتی های حزب جدید هستند.
چندی پیش بود که اندیشکده آمریکایی »امنیت 
آمریکای جدید« در گزارشــی اعلام کرده بود دولت 
اوباما باید پس از توافق هسته ای به سراغ اصلاح طلبان 
رفته و از آنان حمایت کند. ارتباط راهبرد سیاسی کاخ 
سفید برای فضای داخلی ایران و سربرآوردن احزابی 
مانند اتحاد ملت، موضوعی است که نمی توان و نباید 

به سادگی از کنار آن گذشت.
از ســوی دیگر در کنگره افتتاحیه حزب موسوم 
به اتحاد ملت ایران خبرنگارانی از بی بی ســی ارگان 
رسانه ای انگلیس نیز حضور داشتند که گزارش های 
اختصاصی بی بی سی از نشست این تشکل مورد توجه 

رسانه ها قرار گرفت. 

شکوری راد از متهمان فتنه ۸۸ بازداشت شد

رضا صابری قاسم جعفریزهره طیب زادهحجت الاسلام علیرضا سلیمی

تعیین فهرست واحد
 توسط شورای هماهنگی اصولگرایان

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در مورد ساز و کار رسیدن 
به فهرست واحد گفت: ساز و کار رسیدن به فهرست مورد 
اجماع توسط شورای هماهنگی اصولگرایان و نهایتا شورای 
داوری تعیین خواهد شد. محمدنبی حبیبی  که در اجلاس 
سراسری دبیران استانی سه تشکل جبهه پایداری انقلاب 
اسلامی، جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی و حزب موتلفه 
اسلامی سخن می گفت با تاکید بر وحدت اصولگرایی اظهار 
داشت:سه تشکل تعهد داده اند که نه تنها فهرست جداگانه 

نخواهند داد بلکه بر روی افراد اختلافی اصرار نورزند.
رونمایی از نامه مقام معظم رهبری به اسرای 

اردوگاه موصل ۲
سردار مجتبی فدا جانشین فرمانده سپاه استان اصفهان 
گفت: پس از تعیین رهبری توسط مجلس خبرگان، اسرای 

موصل 2 مکاتبه ای داشــتند که دســتخط و مرقومه مقام 
معظم رهبری که در جواب به این عزیزان نوشته شد، برای 

نخستین بار در این همایش رونمایی می شود.
دولت فرماندهی واحد اقتصادی ندارد

نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه در مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به اینکه اکنون دولت فرماندهی واحد 
اقتصــادی ندارد، گفت: از قضا وزیر اقتصاد که باید در این 

فرماندهی نقش بیشتری ایفا کند، اصلًا حضور ندارد.
در حال بررسی »برجام« هستیم

سخنگوی کمیسیون ویژه برجام مجلس گفت: در جلسه 
اخیــر تاریخچه مذاکرات مورد بحث قرار گرفت و محتوای 
متن توافق بررسی شد. سیدحسین نقوی حسینی سخنگوی 
کمیسیون ویژه برجام مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 

فارس،  در تشریح جزییات جلسه دیروز صبح این کمیسیون 
اظهار داشت: این جلسه با حضور عباس عراقچی عضو ارشد 
تیم مذاکره کننده هسته ای ایران و نیز تخت روانچی از دیگر 
اعضای تیم مذاکره کننده برگزار شد. کمیسیون همچنین 
صبح امروز با حضور سعید جلیلی مسئول سابق مذاکرات 

هسته ای ایران تشکیل جلسه خواهد داد.
پدافندهای هوایی و غیرعامل دو مؤلفه اساسی 

دفاع در برابر تهدیدات
سردار جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در 
پیامی به مناســبت دهم شهریور »روز پدافند هوایی«، در 
پیامــی این روز را به دلاورمردان این نیرو تبریک گفت. به 
گزارش فارس رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور اعلام 
کرد که پدافندهای هوایی و غیرعامل دو مؤلفه اساسی دفاع 
از کشور در برابر تهدیدات دشمنان بوده و مکمل یکدیگر در 

رسیدن به یک پدافند جامع هستند.

مدیرعامل بانک توسعه صادرات از توافق بانک ها برای کاهش 
تدریجی نرخ سود خبر داد.

به گزارش فارس، علی صالح آبادی در نشســت خبری دیروز وزارت 
اقتصاد در خصوص جلســه اخیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی و 
خصوصی اظهار داشت: در این جلسه بحث های مختلفی در حوزه بانکی 

مطرح شد که یکی از آنها کاهش نرخ سود بود.
وی افزود: با توجه به کاهش نرخ تورم، بانک ها معتقد بودند باید در 

جهت کاهش نرخ سود سپرده و تسهیلات حرکت کنند.
مدیر کل بانک توســعه صادرات با بیان اینکه هماهنگی بانک ها به 
طور مداوم انجام می شود، گفت: در مجموع نظر بانک ها کاهش تدریجی 

نرخ سود است.
صالح آبادی با بیان اینکه ظرفیت صادرات خدمات فنی و مهندســی 
25 میلیارد دلار اســت، افزود: برای حضور شرکت ها در مناقصه ها باید 
ضمانت نامه بانکی داشته باشند تا امکان برنده شدن در مناقصه را داشته 

باشند.
صالح آبادی در پاســخ به سوال خبرنگار کیهان که پرسید آیا کاهش 
تســهیلات پرداختی بانک توسعه صادرات موجب کاهش صادرات در 5 
ماهه امسال شده اســت، گفت: حجم تسهیلات پرداختی بانک توسعه 
صادرات  در 5 ماهه اول امســال 23 هزار میلیارد ریال بوده اما این رقم 
نسبت به حجم صادرات رقم زیادی نیست بنابراین کاهش چند درصدی 

تسهیلات منجر به کاهش صادرات نمی شود.

صالح آبادی:
بانک ها برای کاهش تدریجی نرخ سود

 به توافق رسیدند

سرویس سیاسی-
نمایندگان مجلس با اشاره به عدم اراده 
لازم برای احقاق حق دانشجویان بورسیه، 
خواستار ورود دادســتان به این پرونده 

شدند.
دانشجویان بورسیه، بیش از یک سال است 
در نتیجه جریان دروغ بزرگ وزارت علوم امنیت 
آموزشــی و تحصیلی خود را از دست داده اند. 
دادخواهی آنان به وزارت علوم، دولت، قوه قضائیه، 
دیوان عدالت، سازمان بازرسی موجب شد تا در 
ســایه غفلت نهادهای مذکور رهبر انقلاب خود 

نسبت به این دروغ بزرگ واکنش نشان دهند.
ایشان در دیدار با اساتید دانشگاه ها موضوع 
طرح بورسیه ها را یکی از غلط ترین کارهایی که 
در این یکی دو ســال اخیــر اتفاق افتاد، عنوان 
کردند و گفتند: تحقیقات دقیق نشان می دهد 
مسئله بورسیه ها، به آن شکلی که در روزنامه ها 
بــا آن بازی کردند نبود امــا اگر هم بود باید از 
راههای قانونــی امتیازاتی که عده ای بر خلاف 
قانون گرفته بودند لغو می شــد نه اینکه ســر و 

صدا و جنجال درست شود.
رهبر انقلاب سیاست بازی را سمِّ محیطهای 
علمی خواندند و با ابراز تأسف از اینکه در موضوع 
بورسیه ها به عده ای ظلم شد افزودند: سمّی که 
در این موضوع به دانشگاهها تزریق شد از بینش 
فکری مبتنی بر سیاست کاری نشأت می گرفت 
و متأسفانه، هم خلاف قانون، هم خلاف تدبیر و 

هم خلاف اخلاق بود.
از همیــن روی به نظر می رســد با توجه به 
پیگیری های فراوان نمایندگان مجلس و نهاد های 
مربوطه در این خصــوص، در وزارت علوم عزم 
جدی برای حل این پرونده وجود ندارد و بیش 
از اینکه به فکر آبروی دانشجویان متضرر در این 

خصوص باشد به دنبال سیاسی کاری اند.
در همیــن ارتباط حجت الاســلام علیرضا 
سلیمی نماینده مردم محلات در مجلس شورای 
اسلامی در گفت و گو با کیهان با اشاره به اینکه 
در خصوص بورسیه ها به نظام، نخبگان و دانشگاه 
ظلم شد گفت: بر سر موضوع پرونده بورسیه ها 
عده ای به دنبال بهره برداری سیاســی بودند و 
همچــون بادکنک در این موضــوع با اقداماتی 
همچون آمارسازی، دروغ پردازی و ... که واقعیت 

نمایندگان مجلس در گفت وگو با کیهان:

امیدی به وزارت علوم نیست
دادستان به پرونده بورسیه ها ورود كند

نداشت، در آن دمیدند.
وی افزود: به نظر می رسد جریانی در وزارت 
علوم در خصوص حل موضوع بورسیه ها مقاومت 
می کند، این در حالی اســت که بررســی های 
کمیسیون آموزش و کمیسیون اصل 90  عنوان 
کرده اند تخلفات صورت گرفته محدود بوده است 

و در حق خیلی از افراد اجحاف شده است.
سلیمی خاطرنشــان کرد: در همین ارتباط 
نامه ای مشــترک از سوی کمیسیون آموزش و 
کمیســیون اصل90 به قوه قضائیه ارسال شده 
است تا در این خصوص ورود کرده و با متخلفان 
برخورد کند و همچنین از دانشــجویانی که با 
حیثیت و اعتبار علمی آنها بازی شــده اســت، 

دلجویی شود.
وی با تاکید بر اینکه وزارت علوم در خصوص 
حل موضوع بورسیه ها به دنبال خرید زمان است 
تاکید کرد: با توجه به دســتورالعمل وزیر علوم 
درباره بورسیه ها اما اراده جدی در زیر مجموعه 
وزارت علوم وجود ندارد و شــاهد سنگ اندازی 
از سوی دانشگاه ها در این خصوص هستیم که 

وزیر علوم باید پاسخگو باشد.
همچنین زهــره طیــب زاده نماینده مردم 
تهران در مجلس شــورای اســلامی با اشاره به 
اینکه موضوع بورســیه ها کاملاسیاسی و صرفا 
کارکردی تبلیغاتی در دوران انتخابات داشــت، 
گفت: اساسا در خصوص موضوع بورسیه ها فقط 
شورای مرکزی بورس براســاس آیین نامه ها و 
دستورالعمل های  مشــخص و با نظر مستقیم 

وزیر علوم تصمیم گیری می کند. 
وی با توجه به اینکه در هر دوره ای شــورای 
مرکزی بورس و وزیر علوم با استفاده از  اختیارات 
قانونی خود اجازه تغییر شرایط استفاده از بورسیه 
را دارند، اظهار داشت: بر همین اساس در دولت 

نهم و دهم نیز بر همین روال برخی پارامترهای 
شرایط اخذ بورسیه در دانشگاه تغییر کرده و بر 
همین منوال اقدام به جذب دانشجو کردند که 
کاملا قانونی بوده و چون این مصوبات در شورای 
مرکزی به تایید نهایی رســیده است تبدیل به 
تعهد برای نظام شــده و کسی نمی تواند به آن 

اعتراض کند.
طیب زاده خاطرنشان کرد: در دوره های قبل 
از دولت نهم نیز شــاهد آن بودیم که شــورای 
مرکزی بورس با نظر مســتقیم وزیر علوم وقت 
برخی الزامات مانند شرط سن یا معدل را تغییر 
می دادند و کسی اعتراضی نمی کرد دلیلی دیگر بر 
آن است که موضوع بورسیه ها فقط یک باجگیری 

سیاسی است.
وی تصریح کرد:  در دو ســال اخیر شــاهد 
هســتیم که دانشــجویانی که دارای مشکلات 
سیاســی و امنیتی بوده اند و براســاس قوانین 
گزینش صلاحیت حضور در دانشگاه را نداشته اند 
اجــازه تحصیل تا مقطع دکترا به این افراد داده 
شــده است اما دانشجویانی که با ضوابط قانونی 
دولت قبل اجازه کسب سهمیه بورس داشته اند 
به بهانه شرط سن یا معدل و ... در دو سال اخیر 

بی آبرو و اعتبار شده اند. 
عضو کمیســیون آموزش مجلس شــورای 
اسلامی  تاکید کرد: با وجود آنکه وزیر علوم بارها 
در جلسات متعدد قول حل پرونده بورسیه ها را 
داده است اما در عمل نه تنها اقدام موثری صورت 
نگرفته اســت بلکه به نظر می رســد به صورت 
نانوشــته اعلام شده اســت که دانشجویانی که 
موضوع بورسیه شان حل شده از سوی دانشگاه ها 
امکان جایابی به آنها برای انجام تعهدات خدمتی 
به آنها داده نشــود  که برای وزارت علوم جای 

تاسف دارد.

طیب زاده خاطرنشان کرد: بعد از بررسی های 
کمیسیون اصل 90 درمورد پرونده بورسیه ها به 
این نتیجه رسیده است که از 3000 دانشجوی 
بورسیه ای که به آنها اتهام تخلف زده شده است 
به جز تعداد معدودی بقیه مشکلی ندارند و اخذ 

بورسیه آنها کاملا قانونی بوده است.
در ادامه قاسم جعفری نماینده مردم بجنورد 
در مجلس شــورای اســلامی با تاکید براینکه 
متاســفانه فضایی که برای بورسیه ها ایجاد شد 
صرفا حاشیه ســازی و سیاسی کاری بود اظهار 
داشت: در موضوع بورسیه ها در ابتدای امر با یک 
فضای رسانه ای سنگین مواجه شدیم که به نوعی 
به دنبال فضاسازی کاذب بودند که متاسفانه به 
آبرو و اعتبار دانشجویان لطمه سنگینی وارد کرد.

وی افزود: بعد از فرمایش رهبر معظم انقلاب به 
نظر می رســید که همه چیز باید تمام شود اما 
متاســفانه هنوز هم وزیر علوم در این خصوص 
کم کاری می کند و علاقه ای برای پایان دادن به 

این جنجال سازی سیاسی ندارد .
جعفری ابراز داشــت: قطعا در این خصوص 
ظلمی بردانشــجویان وارد شــده است و باید 
دادستان به عنوان مدعی العموم وارد قضیه شود 
و از افرادی که در این میان آبرو و اعتبارشــان 

پایمال شده است احقاق حق کند.
سخنگوی کمیسیون آموزش تاکید کرد: اگر 
واقعا وزیر علوم توان حل پرونده بورســیه ها را 
ندارد از شخص رئیس جمهور درخواست داریم 
تا در این عرصه وارد میدان شــوند واز یک سو 
به مطالبه رهبری پاسخ دهند و از سوی دیگر از 
دانشجویانی که در این بین بی آبرو شده اند احقاق 
حق کرده و در عمل اعتدال را به نمایش بگذارند.

همچنین رضا صابری نماینده مردم آزادشهر 
در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه وزارت 
علوم در خصوص پرونده بورسیه ها از آغاز تاکنون 
سلیقه ای برخورد کرده است تاکید کرد: بعد از 
پیگیری های نمایندگان مجلس در کمیســیون 
آموزش و اصل 90 مجلس نامه ای به قوه قضائیه 
ارســال شده است تا وزیر علوم نسبت به شفاف 
کردن خطایی که صــورت گرفته اقدامات لازم 
را انجام بدهد و کلیه بورسیه های قانونی دوباره 
به فضای دانشگاه هابرگردند در غیراین صورت 

شخص وزیر به قوه قضائیه معرفی خواهد شد.

نگاه اوباما به پساتوافق
تحریم های جدید

علاوه بر تحریم های قبلی!
بقیه از صفحه۲

پنجشنبه هفته گذشته نیز »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه در سفر 
به اصفهان در جمع اصحاب رسانه از آغاز تعهدات ایران از ابتدای مهرماه جاری 

و پایان آن پس از ده سال خبر داد! 
این اظهارات در حالی است که به موجب اصول 77 و 125 قانون اساسی، 
هرگونه پیمانی که کشورمان را در عرصه بین الملل  و در مقابل یک یا  چندکشور 
دیگــر متعهد به اجرای کاری کند، فارغ از نام و عنوان آن، نیازمند بررســی و 

تصویب در مجلس شورای اسلامی است.
کمالوندی خاطرنشان کرد: طبعا طرف مقابل نیز لغو تحریم ها را اعلام خواهد 
کرد، منتهی در اختیار کشــور ما خواهد بود که با اجرای تعهداتش، تاریخ لغو 
تحریم ها را تعیین کند و آنان نیز تاریخ تعهداتشان را می گویند و اختیاری در 

تغییر آن نخواهند داشت.
وی افزود: به محض اینکه این تعهدات اجرا شــود و به تایید آژانس برســد 
عملا اجرایی خواهد شــد و دیگر نیازی به کســب موافقت 1+5 نیست. اجرای 
تعهدات طرف مقابل به نحوه انجام اقدامات ما بستگی دارد که درحال بررسی 

هستیم که چه مدت طول می کشد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در ادامه گفت: به هر حال ما باید اقداماتمان 
را انجام دهیم و عملا پس از آن تعهدات طرف مقابل هم که لغو تحریم هاست، 

انجام می شود.
 تصمیم اینکه برجام لایحه شود
 و به مجلس بیاید با دولت است

»سیدمحمدحســین نقوی حسینی« سخنگوی کمیســیون ویژه بررسی 
متن جمع بندی مذاکرات هســته ای ایران و 1+5 به تشــریح جزییات جلســه 
دیروز)دوشــنبه( این کمیسیون با مسئولان تیم مذاکره کننده پرداخت و اظهار 
داشــت: این جلسه با حضور اعضای ارشد تیم مذاکره کننده آقایان عراقچی و 

تخت روانچی برگزار شد. 
وی با اشاره به ســخنان عضو ارشد تیم مذاکره کننده یادآور شد: عراقچی 
در این نشست گفت که ما هیچ گاه مجلس را نامحرم ندانستیم، ولی گوش های 

نامحرم بیرون هست.
سخنگوی کمیسیون ویژه برجام ادامه داد: آقای عراقچی گفت »اینکه برجام 
لایحه شــود و به مجلس بیاید در اختیار وزارت خارجه نیست بلکه تصمیم آن 
با دولت اســت. ولی روند قانونی شدن برجام قطعاً طبق قانون طی خواهد شد. 
از نظر ما فرقی نمی کند که لایحه بشود به مجلس بیاید یا نیاید ولی به لحاظ 

مصالح کشور، به صلاح نمی دانیم به مجلس بیاید.
نقوی حســینی افزود: عضو تیم مذاکره کننده هســته ای همچنین گفت 
»کمیسیون مشــترک نیز، همه تصمیماتش با اجماع است. پس اگر ما موافق 
نباشــیم، هیچ چیز تصویب نمی شــود الا بازدید از اماکن نظامی در چارچوب 
پروتکل الحاقی، پروتکل الحاقی هم امر غیرمتعارف نیســت. دسترســی ها در 
چارچوب پروتکل اســت و پروتکل الحاقی هم صرفاً سایت های هسته ای اعلام 
شــده از سوی کشور پذیرنده را در بازدید قابل دسترس قلمداد می کند نه هر 

مکان و هر جایی را.
وی در پایان گفت: در انتهای این جلســه مقرر شــد که یک شــنبه آینده 
مجدد بحث فصل های پنجگانه با حضور میهمانان ادامه یابد. امروز)سه شــنبه( 
نیز کمیســیون میزبان آقای دکتر جلیلی و همکارانشان در تیم مذاکره کننده 

قبلی خواهد بود.
 تخت روانچی: دولت منتظر برداشته شدن تحریم ها 

نمانده است
»مجید تخت روانچی« معاون وزیر امور خارجه در مصاحبه با بلومبرگ گفت: 
اقتصاد ایران صرف نظر از اجرا یا عدم اجرای توافق هسته ای و برداشته شدن یا 

نشدن تحریم ها تقویت خواهد شد.
تخت روانچی افزود: کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی و افزایش درآمدهای 
مالیاتی اقتصاد ایران را تقویت خواهد کرد و دولت منتظر برداشته شدن تحریم ها 

برای رشد اقتصادی نمانده است.
وی در ادامه گفت: اگرچه برداشته شدن تحریم ها برای بهبود اقتصاد اهمیت 

دارد اما آن تنها ابزاری نیست که دولت در اختیار دارد.
معاون وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: درحال حاضر به تجارت با آمریکا 
فکــر نمی کنیم. بعدها اگر همه چیز به خوبی پیش رود، فرصت های موجود را 

مد نظر قرار خواهیم داد.
پایگاه آمریکایی »پولیتیکو« در گزارشــی نوشت: مخالفان توافق هسته ای 

در آمریکا ناکام ماندند.
در ادامه گزارش آمده است: اوباما اکنون فقط به سه رای از مجموع 13 سناتور 
دموکراتی که هنوز تصمیم خود را در قبال توافق ایران اعلام نکرده اند، نیاز دارد 

و در مجلس نمایندگان به نظر می رسد او آرای کافی برای وتو را داشته باشد.
 کنارکشیدن آمریکا از توافق 

خودزنی محض است
 نشــنال اینترست نیز در گزارشی اعلام کرد: کنارکشیدن آمریکا از توافق 

خودزنی محض است.
در ادامه گزارش آمده است: اگر کنگره از اجرایی شدن سهم آمریکا از توافق 

جلوگیری کند، خطر فروریختن سازمان تحریم ها از اکنون نیز بالاتر است.
نشنال اینترست افزود: چرا که دیگر امضاکنندگان توافق بی توجه به تصمیم 

آمریکا، مصمم به دادن تسکین های اقتصادی به ایران هستند.
حتی صریح ترین حامیان تحریم های ایران نیز اکنون این نکته را به رسمیت 
شــناخته که اعمال تحریم های بیشــتر، طراحی های هسته ای ایران را متوقف 
نمی کند. بسیار دور از انتظار است که ایران در صورت شکست گفت وگوها، بار 
دیگر حاضر به تمدید توافق ژنو شود، تمدیدی که بسیاری از منتقدان آن را به 

توافق ترجیح می دادند.
 راه اندازی بیمارستان هسته ای در آینده نزدیک

»علی اکبر صالحی« رئیس ســازمان انرژی اتمی در مراســم افتتاح جاده 
اختصاصی ورودی مجتمع شهید علیمحمدی که در سایت هسته ای فردو برگزار 
شــد، گفت: در مذاکرات هسته ای ساخت دو نیروگاه در بوشهر برای تامین آب 
شیرین در منطقه جنوب مورد توجه است که 250 تا 300 هزار مترمکعب آب 

شیرین تولید شود.
صالحی افزود: یک بیمارستان هسته ای در آینده راه اندازی خواهد شد.

وزیــر امور خارجه ایران در ســومین دور 
سفرهایش به منطقه پس از برجام راهی تونس 
شــد و بعد از تونس نیز به الجزایر سفر خواهد 

کرد.
به گزارش فارس، محمدجــواد ظریف وزیر امور 
خارجــه جمهوری اســلامی ایران در ســومین دور 
ســفرهایش به منطقه پــس از توافقنامه وین، صبح 

دیروز تهران را به مقصد تونس ترک کرد.
رئیس دستگاه دیپلماســی جمهوری اسلامی 
ایران قرار اســت پس از تونس به الجزیره پایتخت 
الجزایر ســفر و با مقامات این کشورها به گفت وگو 
درباره مناســبات دوجانبه و تحولات منطقه ای و 

بین المللی بپردازد.
در این سفر ضمن بررسی راه های توسعه مناسبات 

دوجانبه با کشــورهای مهم شــمال آفریقا، آخرین 
وضعیــت تحولات منطقــه ای و بین المللی از جمله 
ضرورت تمرکز بر روند سیاسی برای حل بحران های 
ســوریه، یمن و لیبی مورد بحــث و تبادل نظر قرار 

خواهد گرفت.
همچنین رایزنی پیرامون نتایج توافقات هسته ای 
و تبیین سیاســت اصولی جمهوری اسلامی ایران در 
تحکیم روابط با کشورهای منطقه، محورهای اصلی 
این ســفر و مذاکرات وزیر امور خارجه کشورمان در 

دیدار با مقامات عالیرتبه این کشورها خواهد بود.
ظریــف در دوره هــای قبلی ســفرهای خود به 
کشورهای منطقه عربی و آفریقا، از کشورهای کویت، 
قطر، عراق، لبنان و ســوریه دیدار و علاوه بر این به 

کشورهای هند، پاکستان و روسیه نیز سفر کرد.

در سومین دور سفرهای منطقه ای وزیر خارجه ایران

ظریف به تونس رفت


